

磁共振成像

月刊
总第158期
2010年1月创刊

2025年第16卷第8期
2025年8月20日出版

刊名题写：时任第十一届全国人大常委会副委员长韩启德

主管单位 中华人民共和国国家卫生健康委员会

主办单位
中国医院协会
首都医科大学附属北京天坛医院

终身名誉主编 戴建平

主编 金征宇
副主编 陈敏 程敬亮 付海鸿
贺光军 洪楠 刘士远
马林 宋彬 田捷
王梅云 鲜军舫 严福华
赵心明

社长 贺光军
编辑部主任 王志强
责任编辑 王婷 顾立萍
江俊
责任校对 张琴 江俊
学科编辑 胡磊 李瑞
田蔚莉
出版单位 《磁共振成像》
杂志社有限公司

发行范围 公开
发行单位 本刊发行部

国内发行 中国邮政集团有限公司
北京市报刊发行局
邮发代号 2-855
国外总发行 中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号 M 8958
印刷单位 北京科信印刷有限公司

电话 010-67113815
E-mail editor@cjmri.cn
网址 www.chinesemri.com
定价 每册30元

国内统一连续出版物号
CN 11-5902/R
国际标准连续出版物号
ISSN 1674-8034

广告发布登记证号 京西市监广登字20170242号
本刊刊出的所有论文不代表本刊编委会的观点，除非特别声明

目次

论著

临床研究

- 双侧突发感音神经性耳聋的脑功能梯度变化与焦虑-抑郁样情绪障碍的关系研究 朱海雪, 李彪, 方子淮, 冯源, 殷信道, 徐晓敏 (1)
- 鼻咽癌患者放疗期间海马亚区体积变化的MRI纵向评估 董创微, 刘锦, 操纵, 周燕飞, 杨立状, 余永强, 李海 (6)
- 基于DTI技术对帕金森病冻结步态患者黑质和岛叶的脑微结构变化的初步研究 藏任丽, 王红, 潘伟, 叶丽丽, 丰一, 韦玉新, 郑晓林 (13)
- QSM和DTI联合应用探讨单侧大脑中动脉供血区缺血后铁沉积对脑灰质核团微结构变化的影响 郭晓琳, 宋彦澄, 刘凤海, 康立清, 王潇玉 (19)
- 急性缺血性脑卒中患者Willis环完整性与斑块特征及多发梗死的相关性研究 王泽华, 高阳, 吴琼, 何金龙, 张强, 郝祥程, 王丽雯 (25)
- 基于MRI的影像组学模型及临床因素模型对缺血性脑卒中溶栓后出血转化风险的价值 伊木然·苏比, 帕哈提·吐逊江, 艾尼卡尔江·艾合麦提, 罕迦尔别克·库锐, 徐蕊, 韩秉艳, 谢超, 王云玲 (32)
- 基于临床-多模态磁共振成像影像组学的胶质母细胞瘤与原发性中枢神经系统淋巴瘤无创鉴别模型构建及验证 宋婷婷, 洪士强, 祝贺, 郑蕾, 吴昌顺, 冯虹 (41)
- 多模态MRI影像组学瘤内及瘤周特征鉴别纤维型和非纤维型脑膜瘤的研究价值 杨慧敏, 李文鑫, 姜兴岳, 王倩倩, 张濬韬, 刘新疆 (50)
- 集成MRI直方图特征联合淋巴结短径在诊断鼻咽癌淋巴结转移中的价值 魏浩然, 杨凡, 李晓璐, 余小多, 李琳, 赵燕风, 林蒙, 赵心明 (58)
- 心电图Q波与CMR心肌应变对急性ST抬高型心肌梗死患者PCI治疗后微循环阻塞的预测价值 刘苏宁, 叶文颖, 张子倩, 周莹 (65)
- 基于多参数MRI影像组学鉴别非肿块型乳腺癌和非哺乳期乳腺炎 宋丽俊, 薛志伟, 田兄玲, 贾毅, 马依迪丽·尼加提 (73)
- 基于多期相MRI影像组学联合不同机器学习模型预测肝细胞癌术前风险分层的研究 韩晓兵, 张纯瑜, 彭伟生, 蔡惠亮, 王成立, 杨翠婷, 邓娜, 刘旭红, 丁碧娇, 王新达, 章思竹, 郑玉凤, 张亚兰, 曾雅萍, 张乾营 (80)
- MRI多b值DWI定量参数预测胃癌脉管侵犯的价值研究 俞文尉, 李琼, 魏晓雪, 桑梓桐, 后雅珺, 刘希胜 (88)

基于双参数磁共振成像的PI-RADS v2.1评分联合PSAD对移行带

前列腺癌的诊断价值

.....陈维娟, 赵飞, 李新红, 王志岗, 苏贝贝, 马妮 (95)

人体腰椎骨髓脂肪含量与增龄的相关性分析

.....赵青, 胡春洪, 陶剑, 张跃, 单奔 (100)

多序列优化VBQs与QCT对骨质疏松诊断效能分析

.....白雯琪, 钱伟军, 蒋新新, 李亚庆, 李立, 商飞翔 (106)

基于多参数MRI影像组学模型鉴别良恶性椎体压缩性骨折

.....钟毅, 杨海涛, 许张燕, 朱同心, 曾维, 蒲永良, 蒋璐 (116)

技术研究

胸部PET/MR检查¹⁸F-FDG剂量减低的可行性研究

.....顾海峰, 李昂, 蔡军, 张龙江 (123)

基于Fast 3D和R波校正技术的无对比剂磁共振冠脉成像:与CTA对照研究

.....陈育峰, 陈振涛, 胡春峰 (131)

病例报告

MRI误诊为睾丸精原细胞瘤的间质细胞瘤一例

.....李树雄, 李云清, 林佳钦, 黎东伟 (139)

综述

磁共振成像在糖尿病前期认知功能障碍中的研究进展

.....向雨, 杨思懿, 田斌, 何青, 李仕广 (143)

基于脑类淋巴的影像学技术在脑小血管病相关认知障碍中的应用研究进展

.....王昱斐, 张道培, 刘冰阳, 王伟涛 (148)

MRI在急性缺血性脑卒中血脑屏障损伤中的研究进展

.....石浩洋, 钱伟韵, 王凯峰, 莫永佳, 公维义 (154)

深髓静脉及AI技术在脑小血管病影像标志物的研究进展

.....韩燕, 周龙年, 王颖超, 巴志霞, 王宏 (160)

影像学预测缺血性脑卒中取栓后复发风险的研究进展

.....董歌, 彭永军 (168)

多模态磁共振在脑胶质瘤微环境异质性分割方法的研究进展

.....胡明雪, 高阳 (174)

Transformer在脑肿瘤MRI图像分割中的研究进展

.....陈雷, 李光宇, 杨锋, 蔡婧欣, 高梦谣 (181)

脊髓型颈椎病患者磁共振脑影像研究进展

.....易佳媛, 何来昌 (188)

代谢异常相关心肌病的心脏磁共振研究进展

.....胡敏, 李博文, 宋正午, 袁寿红, 邵举薇 (194)

心脏磁共振评估右心房功能的临床应用进展

.....马晓妍, 李世博, 彭正瑄, 周星 (201)

基于磁共振影像特征预测鼻咽癌预后的研究进展

.....陈红宇, 刘代洪, 任欢欢, 张久权 (208)

磁共振扩散加权成像技术在肺癌诊疗中的研究进展

.....董子妍, 李雨轩, 石欣莹, 郑文静, 刘晓琴, 罗昕, 曹金凤 (215)

封面文章

胃癌作为全球第五大癌症, 在亚洲地区的发病率和死亡率均处于较高水平, 每年新发病例逾100万例。现有研究证实脉管侵犯(lymphovascular invasion, LVI)与淋巴结转移密切相关, 且LVI阳性患者预后较差, 建议将LVI阳性病例升级为淋巴结转移阳性, 以指导治疗方案调整。然而, 依赖术后病理检查来判断是否发生脉管侵犯具有一定的滞后性, 因此本研究旨在通过影像学手段对胃癌患者是否存在脉管侵犯进行术前评估。

近年来, 尽管基于CT的影像组学及深度学习特征在预测脉管侵犯方面具有一定效能, 但实际操作较为复杂, 临床实用性有待提高。相比之下, MRI具有出色的图像质量, 对胃癌的诊断和分期具有重要价值。特别是弥散加权成像(diffusion weighted imaging, DWI)作为MRI的功能成像序列, 利用水分子扩散差异产生对比度, 可反映肿瘤微观结构和组织微循环相关信息, 其定量参数在胃癌的诊断、分期及疗效评估方面展现出独特优势。

本研究通过分析胃癌患者术前的MRI相关参数及DWI定量参数, 根据术后病理结果将患者分为LVI阳性组和阴性组, 采用逻辑回归分析筛选LVI阳性的独立危险因素后建立联合预测模型。受试者工作特征(receiver operating characteristic, ROC)曲线分析显示, 扩散峰度成像(diffusion kurtosis imaging, DKI)的平均峰度(mean kurtosis, MK)及联合模型(DKI_MK联合影像N分期)具有良好的预测效能。DeLong检验表明, 两种模型的预测效能差异无统计学意义($P>0.05$), 故推荐采用DKI_MK在术前进行LVI状态评估, 为临床治疗策略的制订及预后分析提供精确依据。详见内文第88页。

多模态磁共振成像及影像组学评估直肠癌肿瘤出芽的研究进展

.....张小燕, 刘念军, 张益铭, 乔苗苗, 郭顺林 (221)

人工智能压缩感知技术的MRI临床应用进展

.....李涛, 殷硕, 张玄霄, 张惠茅, 周宏伟 (228)



磁共振成像
www.chinesemri.com

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, CODEN CCIHBW, Established in 2010 Monthly Vol. 16, No. 8, Aug 20, 2025

Responsible Institution

National Health Commission of the People's Republic of China

Sponsor

Chinese Hospital Association
Beijing Tiantan Hospital of Capital Medical University

Lifetime Honorary Editor-in-Chief

DAI Jianping

Editor-in-Chief

JIN Zhengyu

Associate Editor-in-Chief

| | |
|--------------|-----------------|
| CHEN Min | CHENG Jingliang |
| FU Haihong | HE Guangjun |
| HONG Nan | LIU Shiyuan |
| MA Lin | SONG Bin |
| TIAN Jie | WANG Meiyun |
| XIAN Junfang | YAN Fuhua |
| ZHAO Xinming | |

President

HE Guangjun

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging

Publishing

Publishing House of Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging

General Distributor

Domestic: Beijing Newspaper and Periodical Distribution Bureau of China Post Group Co., Ltd.
Postal Code: 2-855
Overseas: China International Book Trade Group Co., Ltd., P.O. Box 399, Beijing, China
Code No.: M 8958

Mail Order

Third Floor, Building 4, No. 358, Yudaihe East Street, Tongzhou District, Beijing 101100, China

Tel & Fax 8610-67113815

E-mail editor@cjmrj.cn

Website www.chinesemri.com

Price: USD 30.00

Contents

ORIGINAL RESEARCH

CLINICAL ARTICLES

- 1 The relationship between the abnormality of functional gradient and anxiety-depression disorders in patients with bilateral sudden sensorineural hearing loss
ZHU Haixue, LI Biao, FANG Zihuai, FENG Yuan, YIN Xindao, XU Xiaomin
- 6 MRI-based longitudinal assessment of hippocampal subregion volume changes during radiotherapy in nasopharyngeal carcinoma patients
DONG Chuangwei, LIU Jin, CAO Zong, ZHOU Yanfei, YANG Lizhuang, YU Yongqiang, LI Hai
- 13 A preliminary study based on diffusion tensor imaging in brain microstructure of substantia nigra and insular leaf of Parkinson's disease patients with frozen gait
ZANG Renli, WANG Hong, PAN Wei, YE Lili, FENG Yi, WEI Yuxin, ZHENG Xiaolin
- 19 The combined application of QSM and DTI to investigate the impact of iron deposition on microstructural changes in gray matter nuclei following ischemia in the unilateral middle cerebral artery territory
GUO Xiaolin, SONG Yancheng, LIU Fenghai, KANG Liqing, WANG Xiaoyu
- 25 Correlation between Willis ring integrity and plaque characteristics and multiple infarctions in patients with acute ischemic stroke
WANG Zehua, GAO Yang, WU Qiong, HE Jinlong, ZHANG Qiang, HAO Xiangcheng, WANG Liwen
- 32 Value of integrated MRI radiomics and clinical factors for post-thrombolytic hemorrhagic transformation in acute ischemic stroke
YIMURAN Subi, PAHATI-Ticayijiang, ALNIKAERJIANG Aihemaiti, HANJIAERBIEKE Kukun, XU Rui, HAN Bingyan, XIE Chao, WANG Yunling
- 41 Construction and validation of a non-invasive differentiation model for glioblastoma and primary central nervous system lymphoma based on clinical-multimodal magnetic resonance imaging radiomics
SONG Tingting, HONG Shiqiang, ZHU He, ZHENG Lei, WU Changshun, FENG Hong
- 50 Study on value of intra-tumoral and peri-tumoral features of multimodal MRI radiomics in distinguishing fibrous from nonfibrous meningiomas
YANG Huimin, LI Wenxin, JIANG Xingyue, WANG Qianqian, ZHANG Juntao, LIU Xinjiang
- 58 Value of synthetic MRI based histogram features combined with short axis in diagnosis of lymph node metastasis in nasopharyngeal carcinoma
WEI Haoran, YANG Fan, LI Xiaolu, YU Xiaoduo, LI Lin, ZHAO Yanfeng, LIN Meng, ZHAO Xinming
- 65 Predictive value of electrocardiographic Q waves and CMR myocardial strain for microcirculatory obstruction after PCI treatment in patients with acute ST-elevation myocardial infarction
LIU Suning, YE Wenying, ZHANG Ziqian, ZHOU Ying
- 73 Differentiating non-mass breast cancer and non-lactational mastitis based on multi-parameter MRI radiomics
SONG Lijun, XUE Zhiwei, TIAN Xiongling, JIA Yi, MAYIDILI Nijiati

- 80 A study on the prediction of preoperative risk stratification of hepatocellular carcinoma based on multi-phase MRI radiomics combined with different machine learning models

HAN Xiaobing, ZHANG Chunyu, PENG Weisheng, CAI Huijiang, WANG Chengli, YANG Cueting, DENG Na, LIU Xuhong, DING Bijiao, WANG Xinda, ZHANG Sizhu, ZHENG Yufeng, ZHANG Yalan, ZENG Yaping, ZHANG Qianying

- 88 Study on the value of MRI multiple b-value DWI quantitative parameters in predicting lymphovascular invasion of gastric cancer

YU Wenwei, LI Qiong, WEI Xiaoxue, SANG Zitong, HOU Yajun, LIU Xisheng

- 95 The diagnostic value of PI-RADS v2.1 score based on biparametric magnetic resonance imaging combined with PSAD for transitional zone prostate cancer

CHEN Weijuan, ZHAO Fei, LI Xinhong, WANG Zhigang, SU Beibei, MA Ni

- 100 Analysis of the correlation between bone marrow fat content of human lumbar spine and aging

ZHAO Qing, HU Chunhong, TAO Jian, ZHANG Yue, SHAN Ben

- 106 Analysis of the diagnostic efficacy of multi-sequence optimized VBQs and QCT for osteoporosis

BAI Wenqi, QIAN Weijun, JIANG Xinxin, LI Yaqing, LI Li, SHANG Feixiang

- 116 Identification of benign and malignant vertebral compression fractures based on multiparameter MRI radiomics model

ZHONG Yi, YANG Haitao, XU Zhangyan, ZHU Tongxin, ZENG Wei, PU Yongliang, JIANG Lu

TECHNICAL ARTICLES

- 123 Feasibility of reduced dose of ¹⁸F-FDG during chest PET/MR examinations

GU Haifeng, LI Ang, CAI Jun, ZHANG Longjiang

- 131 Non-contrast magnetic resonance coronary angiography based on fast 3D and R-wave correction techniques: A comparative study with computed tomography angiography

CHEN Yufeng, CHEN Zhentao, HU Chunfeng

CASE REPORT

- 139 A case of Leydig cell tumor misdiagnosed as seminomatous germ cell tumor by MRI

LI Shuxiong, LI Yunqing, LIN Jiaqin, LI Dongwei

REVIEWS

- 143 Research advances in magnetic resonance imaging for cognitive impairment in prediabetes mellitus

XIANG Yu, YANG Siyi, TIAN Bin, HE Qing, LI Shiguang

- 148 Research progress in the application of glymphatic system-based imaging techniques in cerebral small vessel disease-related cognitive impairment

WANG Yufei, ZHANG Daopei, LIU Bingyang, WANG Weitao

- 154 Research progress of MRI in blood-brain barrier injury associated with acute ischemic stroke

SHI Haoyang, QIAN Weiyun, WANG Kaifeng, MO Yongjia, GONG Weiyi

- 160 Advances in deep medullary veins and AI technology in imaging markers of cerebral small vessel disease

HAN Yan, ZHOU Longnian, WANG Yingchao, BA Zhixia, WANG Hong

- 168 Research progress on imaging-based prediction of recurrent risk after thrombectomy in ischemic stroke

DONG Ge, PENG Yongjun

- 174 Research progress in segmentation methods for heterogeneity of the microenvironment in glioma based on multimodal magnetic resonance imaging

HU Mingxue, GAO Yang

About the cover

Gastric cancer ranks as the fifth most prevalent malignancy worldwide, with particularly high incidence and mortality rates in Asia, accounting for over 1 million new cases each year. Current evidence confirms that lymphovascular invasion (LVI) is closely related to lymph node metastasis and LVI-positive patients demonstrate poorer prognosis, and recommend upgrading LVI-positive cases to lymph node metastasis-positive status to optimize treatment strategies. However, relying on postoperative pathological examination to determine whether there is LVI has a certain lag. Therefore, this study aims to evaluate the presence of LVI in gastric cancer patients by imaging methods before surgery.

In recent years, although CT-based radiomics and deep learning features have certain efficacy in predicting LVI, the practical operation is relatively complex, and the clinical practicability still needs to be further improved. By contrast, previous studies have confirmed that MRI has excellent image quality and great value in the diagnosis and staging of gastric cancer. Especially diffusion weighted imaging (DWI), as a functional imaging sequence of MRI, uses the difference of the diffusivity of water molecules to produce contrast, reflecting the microstructure of the tumor and the information related to tumor tissue microcirculation. Its quantitative parameters have shown unique advantages in the diagnosis, staging and efficacy evaluation of gastric cancer.

In this study, preoperative MRI related parameters and DWI quantitative parameters of gastric cancer patients were analyzed. According to postoperative pathological results, patients were divided into LVI-positive group and LVI-negative group. Logistic regression analysis was used to screen the independent risk factors of LVI, and a joint prediction model was established. Receiver operating characteristic (ROC) curve showed that the mean kurtosis (MK) of diffusion kurtosis imaging (DKI) and the combined model (DKI_MK + image N-staging) had good prediction efficiency, and Delong test showed that there was no statistical difference in prediction efficiency between the two models. Therefore, DKI_MK is recommended to assess the status of LVI of gastric cancer before surgery. It provides accurate basis for the formulation of clinical treatment strategies and prognosis analysis. Please see text page 88.

- 181 Research progress of Transformer in MRI image segmentation of brain tumors
CHEN Lei, LI Guangyu, YANG Feng, CAI Jingxin, GAO Mengyao
- 188 Progress in MRI on brain imaging of patients with cervical spondylotic myelopathy
YI Jiayuan, HE Laichang
- 194 Advances in cardiac magnetic resonance imaging of cardiomyopathy associated with metabolic abnormalities
HU Min, LI Bowen, SONG Zhengwu, YUAN Shouhong, SHAO Juwei
- 201 Clinical application advances of cardiac magnetic resonance in assessing right atrial function
MA Xiaoyan, LI Shibo, PENG Zhengxuan, ZHOU Xing
- 208 Research progress on predicting the prognosis of nasopharyngeal carcinoma based on magnetic resonance imaging features
CHEN Hongyu, LIU Daihong, REN Huanhuan, ZHANG Jiuquan
- 215 Research progress of diffusion-weighted magnetic resonance imaging technology in the diagnosis and treatment of lung cancer
DONG Ziyuan, LI Yuxuan, SHI Xinying, ZHENG Wenjing, LIU Xiaoqin, LUO Xin, CAO Jinfeng
- 221 Research progress on multimodal MRI and radiomics for assessing tumor budding in rectal cancer
ZHANG Xiaoyan, LIU Nianjun, ZHANG Yiming, QIAO Miaomiao, GUO Shunlin
- 228 Clinical application progress of artificial intelligence-assisted compressed sensing technology in MRI
LI Tao, YIN Shuo, ZHANG Xuanxiao, ZHANG Huimao, ZHOU Hongwei

